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Protokół  Nr  16/19 
 

 z  I części  posiedzenia Komisji Rewizyjnej  z  10.09.2019 r.  i  II części  

posiedzenia z  1.10.2019 r 

 Posiedzenie komisji odbyło się w sali sesyjnej Urzędu Miejskiego Trzcianki                   

w godz. 16:00 do   18:00. 

W posiedzeniu udział wzięli członkowie komisji, zgodnie z załączoną listą obecności. 

 

Ad 1) Otwarcie posiedzenia. 

Posiedzenie otworzył, witając wszystkich obecnych i prowadził Przewodniczący 

Komisji, radny Robert  Matkowski. Następnie przedstawił porządek posiedzenia. 

 

Porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie obrad. 

2.Kontrola przetargów i zamówień publicznych : rozbudowa cmentarza 

komunalnego- analiza odpowiedzi ze Starostwa Powiatowego w Czarnkowie. 

3.Przyjęcie protokołu. 

4. Sprawy wniesione do Komisji. 

5. Wnioski Komisji. 

6.Zakończenie obrad. 

 

Ad 2) Kontrola przetargów i zamówień publicznych: rozbudowa cmentarza 

komunalnego- analiza odpowiedzi ze Starostwa Powiatowego w Czarnkowie. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski przedstawił członkom komisji  

odpowiedź  na  zapytanie skierowane  dnia 19.07.2019 r. do Powiatowego Inspektoratu 

Nadzoru Budowlanego w Czarnkowie: „Czy rozbudowa i  przebudowa cmentarza 

komunalnego w Trzciance wymagała pozwolenia na budowę”. Poinformował, że  

Powiatowy Inspektorat Nadzoru Budowlanego w Czarnkowie dnia 1.08.2019 r 

poinformował zawiadomieniem,  Radę o przekazaniu podania, do organu właściwego 

czyli  do Starosty Czarnkowsko- Trzcianeckiego, jak w załączeniu. 

Dalej dodał, następnie 19.08.2019 r. otrzymano  odpowiedź od Starosty Czarnkowsko- 

Trzcianeckiego, cyt.: informuję, że 2.08.2016 r. do Wydziału Architektury i 

Budownictwa Starostwa Powiatowego w Czarnkowie, Delegatura                  w 

Trzciance, wpłynęło zgłoszenie robót budowlanych nie wymagających pozwolenia na 

budowę Gminy Trzcianka, dotyczące „Rozbudowy cmentarza komunalnego                   w 

Trzciance na dz. nr 7334/12. Poinformowano również, że: 

a) budowa i rozbudowa cmentarzy nie jest wymieniona w art.29 ustawy z dnia 7 lipca 

1994 r. Prawo Budowlane ( t.j. Dz. U. Z 2019 r.,poz. 1186), 

b) elementy projektowanego zagospodarowania, wymienione w załączonej do 

zgłoszenia  dokumentacji, czyli obiekty małej architektury, tj. śmietniki, ławki, punkty 
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poboru wody oraz ogrodzenie systemowe, nie wymagały uzyskania pozwolenia na 

budowę”, jak w załączeniu. 

Dalej dodał, natomiast jest tu bardzo prosta odpowiedź, art.29 odnosi się do wszystkich 

elementów, które można robić na zgłoszenie. W tym art.29 nie ma cmentarzy czyli jeśli 

chodziło o rozbudowę i przebudowę cmentarza w myśl art. prawa budowlanego to 

należało takie pozwolenie uzyskać. Zachodzi duże prawdopodobieństwo, że  na nowej 

części cmentarza  nie ma pozwolenia na użytkowanie. Tak naprawdę wybudowano 

cmentarz za prawie 2 mln zł, mamy czytniki, ławki, punkty poboru wody, ogrodzenia 

systemowe natomiast pozwolenie na użytkowanie  cmentarza - nie ma, czyli na dzień 

dzisiejszy nie można robić pochówku. Według Prawa budowlanego  także cmentarze 

powinny mieć pozwolenie na budowę. 

 Radny E.Joachimiak dodał, według tego pisma, nie potrzeba pozwolenia na 

budowę, wystarczy zgłoszenie, tak tam pisze. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, na samym początku też 

tak myślałem ale tak nie jest. My nie pytaliśmy się o art. 29, osoba, która wydawała 

decyzje nawaliła. 

 Radny E. Joachimiak dodał, odpowiedzialny jest zawsze szef a w tym przypadku 

winien jest Starosta.   

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, taki doświadczony Urząd 

z tak doświadczonym Burmistrzem, nie wie, że na cmentarze należy uzyskać 

pozwolenie na budowę, chodzi tu o poprzedniego Burmistrza, który jednak przy 

pomocy swoich urzędników nie złożył odpowiedniego pisma czyli, pisma o uzyskanie 

pozwolenia na budowę, tylko zrobił to tzw. zgłoszeniem. 

 Radny E. Joachimiak dodał, ale Starosta tego nie zakwestionował. Następnie 

poprosił o kserokopie dokumentu ze Starostwa. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, w naszym  piśmie nie 

wspomnieliśmy o  art. 29. Artykuł 29 odnosi się tylko i wyłącznie do wszystkich 

elementów, które można budować na  tzw. zgłoszenie robót czyli bez pozwolenia na 

budowę i tam nie ma wymienionych cmentarzy. Cmentarze zaliczane są do budowli   

czyli należy przez to rozumieć każdy obiekt budowlany, w tym cmentarze pkt 3 Prawa 

budowlanego. 

 Radny E. Joachimiak dodał, w tej kwestii poprosimy prawnika aby to nam 

wytłumaczył. 

 Radny Z. Czarny dodał, razem z radnym E. Joachimiakiem  domagają się aby 

posiedzenia Komisji Rewizyjnej odbywały się w godzinach pracy urzędników i mają 

wątpliwości odnośnie  przedstawionych dokumentów, proszą o wyjaśnienie w tej 

sprawie  prawnika. 

Dalej dodał, on chciałby usłyszeć urzędnika, który to sprecyzował, kto napisał,  był   

odpowiedzialny  za  wszystko.  Teraz następne posiedzenie  będziemy debatować nad 

tym,   następne posiedzenie komisji powinno  być zwołane do godziny 15-tej. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, jego zdaniem sprawa jest 
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tak oczywista, że  każdy może wyciągnąć sobie prawo budowlane, zajrzeć do  art. 29 

Prawa budowlanego, i stwierdzi sobie, które prace można robić na zgłoszenie.  

Natomiast w innych puntach Prawa budowlanego jest wskazane, że na przebudowę              

i rozbudowę cmentarza, należy takie  pozwolenie na budowę uzyskać. 

Z jego wniosków, będzie wystąpienie do gminy aby gmina, jak najszybciej uzyskała 

tego typu pozwolenie, teraz gmina by musiała uzyskać pozwolenie na użytkowanie. 

 Radny Z. Czarny dodał, to w takim razie czym Komisja Rewizyjna się zajmuje,  

jeśli to nie zostało uzyskane. Budowali cmentarz i takich papierów nie było, dlaczego 

tak się zadziało.  To jest odpowiedź taka typowa urzędnicza. 

 Radny E. Joachimiak dodał, to jest odpowiedź jasna, tylko pan Przewodniczący  

usiłuje tylko ich stronę zamierzoną a nie stronę prawną, ponieważ tu osoba mam 

nadzieję, że kompetentna  mgr inż.  Wydziału Architektury i Budownictwa wyraźnie  

pisze: nie-  budowa i rozbudowa cmentarza, a takie było nasze zadanie, które 

kontrolujemy, nie jest wymienione. Elementy projektowane w załączonej 

dokumentacji nie wymagają uzyskania pozwolenia na budowę. 

  Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, art. 29 odnosi się do 

wszystkich elementów, które można zrobić bez pozwolenia na budowę. 

 Radny E. Joachimiak dodał, on chce osobę z krwi i kości, która tu usiądzie                         

i powie, że osoba ze Starostwa  nas zmanipulowała, wtedy Starosta powinien to 

zakwestionować. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski  odczytał  większą część  art. 29 

Prawa budowlanego, wyjaśniając, które elementy nie wymagają pozwolenia 

budowlanego. Niech ktoś z państwa mi powie, że można budować cmentarz na 

podstawie zgłoszenia i  tu pokaże, że te wyłączenia obejmują to on się wtedy zgodzi. 

Trzeba pamiętać o jednej rzeczy, że cała rozbudowa i przebudowa cmentarza 

komunalnego miała za zadanie zwiększenie miejsc pochówku i to była podstawa. Na 

dzień dzisiejszy  według jego opinii, możecie się państwo nie zgodzić takiego 

zwiększenia pochówku nie ma. Natomiast powstały rzeczywiście: szlaki 

komunikacyjne, punkty czerpania wody, śmietniki. Na dzień dzisiejszy według jego 

opinii brak możliwości usytuowania miejsc pochówkowych ( grzebalnych). Dalej 

dodał, sprawdził, jak wyglądał projekt techniczny. W projekcie rzeczywiście wszystko 

było dokładnie napisane. To wnioskodawca, który składa  dokumenty,tak naprawdę, 

jeśli  ma projekt  i ma napisane, że  są miejsca grzebalne, to on powinien wiedzieć, że 

na to wymagane jest pozwolenie na budowę i nie składać tego na zgłoszenie.  Dalej 

dodał, każdy z nas może, mając projekt budynku jednorodzinnego a będzie się 

budował, pójdzie, zrobi to na zgłoszenie i zostanie to uznane ale jeśli po jakimś czasie 

przyjdzie kontrola, to się nie pozbiera ponieważ będzie to traktowane jako samowola 

budowlana. 

 Radny W. Magdziarz zapytał, jeśli panie przewodniczący zgłoszę się do 

Kombudu, że chcę miejsce na cmentarzu, terenie  nowego  cmentarza i chce pochówek 

robić np., to dostanę takie zezwolenie? 
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 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski wyjaśnił, wszystko jest oparte 

na tzw. odpowiedzialności. Jeżeli Kombud może nie wiedzieć, że my mamy te 

dokumenty z których wynika, że nie ma, to można sobie pochować i wykopać dziurę. 

Natomiast nie ma przygotowanej dokumentacji, w dokumentacji pisze jasno, jest 

podano jasno, jest tam Rozporządzenie  Rady Ministrów z 1957 r., o które się 

pytaliśmy, że na takich miejscach  trzeba przeprowadzić badania, wpływ na 

środowisko, a to w projekcie było.  Dalej dodał, słyszał, że sytuacja miejsc 

pochówkowych w Trzciance jest dramatyczna dlatego należało rozbudowywać ten 

cmentarz. Chwała, że takiej sytuacji jeszcze nie ma. Można było przemyśleć 

przebudowę cmentarza w inny sposób np. etapami. Zastanawia się dlaczego jest tak 

pismo skonstruowane, ponieważ jest tylko wyszczególnione co można robić. 

 Radny Z.Czarny zwrócił się z zapytaniem do radnego M.Kupsia, czy  pan jako 

były burmistrz mogły powiedzieć, czy któryś z urzędników wziąłby na siebie, to co my 

teraz referujemy, przedstawiamy między sobą, że coś nie tak  zaszło w rozbudowie 

tego cmentarza, czy jest taka możliwość, czy taki pracownik Urzędu źle zrobił. Takie 

zapytanie powinny być w czasie pracy urzędników. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski, wybudowaliśmy bardzo ładny 

teren do spacerów ale nie do pochówku. 

 Radny W.Magdziarz pyta, czy ten teren został przekazany do Kombudu, czy jest 

protokół. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, mieliśmy tutaj 

zakończenie roku w którym określane są wszystkie roboty jako zakończone bez uwag. 

Jest to wewnętrzny dokument, tak jak sami słyszeliśmy, że dziennik budowy też był 

prowadzony wybiórczo. 

Oni wewnętrznie między wykonawcą sobie odebrali. Na dzień dzisiejszy jest taka 

sytuacja, że trzeba byłoby  w trybie pilnym wystąpić o pozwolenie na użytkowanie i 

wtedy Nadzór Budowlany jasno się określi, czy daje pozwolenie na  użytkowanie, czy 

nie daje. Chciałby aby takie pozwolenie  uzyskać i chciałby aby było jednym z takich 

wniosków. Na dzień dzisiejszy nie ma pozwolenia na budowę, nie ma możliwości gdzie 

wymagane są  te wszystkie  jamy  grzebalne, to wszystko wymaga pozwolenia na 

budowę. Natomiast tego nie zrobiono. 

 Radny M.Kupś dodał,  nakazywania, zmuszania, czy wręcz wydawania 

poleceń,nakazywać  on nie przypomina sobie takie sytuacji aby  moi pracownicy mieli 

taki dylemat. Były sytuacje wątpliwe dotyczące zakresu wydawania decyzji 

administracyjnych  czyli wątpliwości formalno prawne  ale to załatwiano z udziałem 

prawników. Pracownicy nie byli zmuszani do podpisywania czegoś do czego nie mieli 

pewności, co było niezgodne z prawem. W takiej sytuacji pracownik ma prawo 

odmówić wykonania takiego polecenia jak i również zgłoszenia  odpowiednim 

organom. W tej chwili nie wiemy, kto podpisywał dokumenty związane z rozbudową i 

przebudową cmentarza, czy to był pracownik upoważniony, czy to był pan Putyrski, 

Zozula czy inny pracownik, czy podpisywał pan burmistrz lub zastępca. Takie sytuacje 

są określone prawem. Dalej dodał, odpowiedź  ze starostwa jest obarczona  nie 

pewnym błędem tylko nie wyczerpano  istoty zapytania. Dalej dodał, art. 29, 30, 31 w  
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Prawie  budowlanym  dotyczy sytuacji, w których nie jest wymagane pozwolenie na 

budowę, stąd też urzędnik który konstruował odpowiedź nie odpowiedział na 

podstawowe pytanie zadane przez pana przewodniczącego komisji. Na ty polega cały 

problem. Dodał  art. 28 Prawa budowlanego brzmi: roboty budowlane można 

rozpocząć jedynie na podstawie decyzji o pozwoleniu na budowę      z zastrzeżeniem 

art. 29 i 31. Można wnioskować, że  rozbudowa i przebudowa cmentarzy powinna się 

odbyć w trybie  po uzyskaniu wcześniejszego pozwolenia na budowę. Tutaj pracownik 

ze starostwa odnosi się do art. 29, w domyśle można odczytać, że nie spełniono 

warunków, w związku z tym, że roboty budowlane nie wymienione są w art. 29 czyli 

powinny się odbywać po wcześniejszym uzyskaniu pozwolenia na budowę. Jeśli nie 

ma w pewnym wykazie rzeczy zabronionych bądź dozwolonych czyli trzeba się 

odnieść do innego wykazu. Jeżeli w tym wykazie robót budowlanych, które nie wydają 

pozwolenia na budowę,nie ma cmentarzy,  to znaczy, że takie pozwolenie trzeba 

pozyskać. Wiem, że z tego wyłączone są tzw. katakumby. 

Natomiast  komisja nie skoncentrowała się na tym punkcie zagadnienia. Komisja 

analizowała procedurę postępowania zamówienia publicznego pod względem 

przetargowym i projektowym. Natomiast nie poprosiła o wszelkie inne zgody, które 

powinno się uzyskać, łącznie z tym, że powinno się przeprowadzić badanie 

geologiczne, które  stwierdzą czy  nie występuje zbyt wysoki poziom wód gruntowych, 

czy nie występują inne zjawiska geologiczne mogące wyeliminować pochówki, 

również inne budowle. Komisja również  nie zajęła się tym, jaka jest rola Sanepidu w 

całej sprawie, bo tutaj musimy mieć. Wiemy, że cmentarze muszą być zlokalizowane 

w odległości większej niż 150 mb od zabudowy. Grzebanie zmarłych w kontakcie z 

wodami podskórnymi może  stanowić zagrożenia sanitarno epidemiologiczne. Nie 

sądzi aby rozbudowa i przebudowa cmentarza mogła się odbyć bez zgłoszenia i zgody 

odpowiednich  służb sanitarnych. 

1.Radny M. Kupś  zwraca się: 

a) o opinię prawną w sprawie czy było wymagane pozwolenie na budowę, czy 

wystarczyło tylko zgłoszenie, 

b) czy   były wykonane badania geologiczne na terenie cmentarza, 

c) czy  było potrzebne zgłoszenie i zgoda  Sanepidu, 

d) czy były potrzebne zgody innych służb. 

  Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski  dodał, takie sprawy załatwia 

się w trakcie pozwolenia na budowę. Jeżeli nie ma pozwolenia na budowę i robi się na 

zgłoszenie omijamy dużym łukiem takie wszelkiego rodzaju pytania jak : Sanepid, czy 

była zgoda czy były zrobione odpowiednie badania itd. to jest właśnie trzcianecka 

przypadłość budowania tylko na podstawie zgłoszenia np. ul. Reymonta, co  według 

jego opinii straciliśmy około 1 mln zł. 

  Radny Z. Czarny dodał, czytając to pismo wracamy do sytuacji od nowa, tak jak 

radny pan Kupś powiedział, przedstawił tyle różnych argumentów przeciwko, czyli nie 

zostały wykonane, że zostało popełnione wiele błędów i teraz będziemy zaczynać 

odnowa, od podstaw. 
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  Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski  dodał, w części tylko się z 

panem zgadzam, naszą rolą  nie jest do końca, że znajdziemy i udowodnimy itd. Naszą 

rolą byłoby ustalenie, co nam się udało ustalić i potem są wnioski. Jednym z tych 

wniosków byłoby nałożenie na organ burmistrza i wtedy on dalej prowadzi. 

My,  jako komisja, większość  tej komisji, stwierdziła, że : 

a) inwestycja prowadzona bez  wymaganego pozwolenia na budowę. 

We wnioskach jest uzyskanie pozwolenia na  użytkowanej części rozbudowywanej, 

więc burmistrz będzie musiał tą procedurę przejść. 

b) inwestycja finansowana nie zgodnie z zapisami uchwał Rady Miejskiej Trzcianki; 

Należałoby to zgłosić do RIO - nie będziemy to dalej analizować i brać prawników               

i spierać się w tej sprawie. Są pewne ustalenia, byliśmy na wizji lokalnej i wiemy, że 

są niedoróbki. Powinno być zgłoszenie do wykonawcy  o naprawienie tych usterek. 

Skoro jest tak wiele prowadzonych  inwestycji  na zgłoszenie  czy nie warto byłoby 

przeprowadzić audyt taki wewnętrzny pod katem inwestycji, które sa prowadzone na 

zgłoszenie robót, nie wymagających pozwolenia na budowę gdzie inwestorem jest 

Gmina Trzcianka. Niech Burmistrz sam to ustali, że np. droga, jak ul. Reymonta 

powinna mieć pozwolenie na budowę. 

 Radny M.Kupś zadał pytanie do Przewodniczącego komisji pana Roberta 

Matkowskiego, czy znana jest treść wniosku do Starosty Czarnkowsko-Trzcianeckiego 

w tym zakresie, czy widział pan ten wniosek? 

  Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski  odpowiedział, że nie widział 

takiego wnioski i nie zna treści. 

 Radny M.Kupś zgłosił wniosek aby pan   Przewodniczący komisji zwrócił 

się do Burmistrza Trzcianki o przekazanie Komisji Rewizyjnej, kserokopii  

zgłoszenia robót budowlanych, które przekazano do Starosty. 

Dalej na zapytanie radnego  Z. Czarnego, co to da, wyjaśnił, będziemy wiedzieli, czy  

pracownicy starostwa potwierdzili nieprawdę, czy  też nie. Ponadto  będzie wiadomo  

czy postępowano zgodnie czy niezgodnie z przepisami. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski uzupełnił, dana osoba powinna 

wiedzieć, że  składa wniosek o rozbudowę i przebudowę cmentarza komunalnego, 

gdzie z prawa budowlanego wynika, że powinno być pozwolenie na budowę. 

 Radny E.Joachimiak dodał, nie potrzeba szukać, gdyby posiedzenie komisji było 

w normalnym czasie pracy urzędnika, to w  3 minuty  byłby urzędnik i nie potrzeba by 

było żadnego pisania. 

 Radny M.Kupś  dodał, pracownicy starostwa potrzebują  półtora miesiąca aby 

odpowiedzieć na takie pytanie. 

  Radny E. Joachimiak dodał, nie pracownicy półtora miesiąca, tylko kilka dni 

ponieważ naprzód poszło do  Nadzoru Budowlanego a Nadzór nie jest pracownikiem 
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starostwa. Proszę nie oszukiwać. 

  Radny M. Kupś  dodał, nie ma przymusu brania udziału w pracy w komisji. Pan 

przewodniczący określa tryb, zasady pracy, godziny i powinniśmy podziękować.  My 

chcemy w tej chwili zgodnie z tym do czego Komisja Rewizyjna jest powołana  

wiedzieć aby nie mieć wątpliwości. Natomiast powoływanie się na argument, że 

Komisja nie może zrobić ponieważ ponieważ w niewłaściwy sposób się pracuje. 

  Radny E.Joachimiak dodał, w statucie jest określony czas pracy Komisji 

Rewizyjnej. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski uzupełnił, jeśli chcemy 

korzystać z  pracowników to tak 

 Radny E. Joachimiak dodał, chcemy korzystać z pracowników. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, ja się spodziewałem 

czegoś więcej po przewodniczącym rady byłym. 

 Radny E. Joachimiak dodał, proszę sobie  nie robić takich wycieczek, bo jak ja 

powiem, co ja się spodziewam i co widzę, proszę nie  zaczynać  takiej dyskusji, bo 

dyskusja  może skończyć  tragicznie, proszę nie naciągać sytuacji, tak to jest groźba. 

 Radny M. Kupś  poprosił aby to zostało zaprotokołowane 

 Radny E. Joachimiak dodał, tak jest zaprotokołowane, i może nagrała  nwet, 

panie Kupś, może nagrała. 

 Radny M. Kupś dodał, pan powinien wiedzieć więcej na ten temat. 

   Radny E. Joachimiak dodał, tak wiem i to dużo i mogę to omówić pro publiko 

jak będzie potrzeba. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski zwrócił się do członków 

komisji z pytaniem, czy jesteśmy dalej to kontynuować, czy  potrzeba jest 3 minuty 

przerwy. 

 Radny  E. Joachimiak poinformował, że przerwa nie jest potrzebna. 

 Radny M. Kupś dodał, że on składa wniosek o  przerwę w pracy komisji. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski ogłosił 10 minutowa przerwę w 

pracy komisji. 

 

Po przerwie  Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski poinformował, że 

jesteśmy w pkt 2 Kontrola przetargów i zamówień publicznych : rozbudowa 

cmentarza komunalnego- analiza odpowiedzi ze Starostwa Powiatowego w 

Czarnkowie. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski poinformował, że dopytamy się 

o niektóre rzeczy m.in. chciałby dopytać się jak wygląda umowa miasta czy gminy 
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Trzcianka  ze spółka Kombud na  administrowanie cmentarza komunalnego. 

Wystąpimy do Burmistrza o informację, jakie muszą być warunki sanitarne  dotyczące  

miejsc grzebalnych, jak w tej chwili będzie wyglądać ta procedura. 

 Radny M. Kupś dodał, to co mówił pan radny Z. Czarny, czyli opinia 

prawna, czy zakres robót, który był dodany oraz  front robót, upoważniał do 

wystąpienia o pozwolenie na budowę,czy do zgłoszenia. 

 Radny Z. Czarny składa zapytanie, czy  Kombud w tej chwili ma zgodę na 

pochówek w części nowej cmentarza. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, chciałby zamknąć 

kontrolę tego cmentarza ponieważ przed nami jest napięty grafik i mamy coraz mniej 

czasu. 

 Radny  E. Joachimiak  dodał, on zastanawia się nad czymś innym. Do starostwa 

wpłynęło zgłoszenie tej inwestycji, czy ten urzędnik, który przyjął to jako zgłoszenie  

i jeżeli przez chyba miesiąc czasu nie ma odzewu, to znaczy, że akceptujesz. Tu jest 

istotne, czy nasi występując z tym zgłoszeniem opisali faktycznie zakres robót, który 

był do wykonania, czy zachowali się inaczej. Chodzi tu o sprawdzenie z punktu 

widzenia powiatu. Gmina  w cudzysłowie mogła  zrobić byle jak i niezgodnie z prawdą  

ale urzędnik powiatowy powinien to wyłapać w danym momencie i powiedzieć hola, 

wy zgłaszacie ale to się nie kwalifikuje do zgłoszenia. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, można to obrócić                    

w druga stronę np.  dlaczego gmina może zrobić jak uważa i popełniać błędy a 

pracownik starostwa tych błędów popełnić nie może. 

 Radny  E. Joachimiak  dodał, tu można powiedzieć, ze jest nadzór, jeśli by gmina 

napisała niezgodnie z prawda, to on powinien to zakwestionować. Druga sprawa jest 

taka, co gmina napisała we wniosku, zgłoszeniu i czy to było zgodne z prawem, że ten 

urzędnik mógł to przyjąć jako zgłoszenie. Czy gmina w zgłoszeniu napisała coś innego 

a robiła coś innego i na też trzeba spojrzeć. 

 Radny Z. Czarny  dodał, do tego jego wniosku chciałby dodać czy też firma Arka 

ma takie pozwolenie na pochówek. 

 Radny  E. Joachimiak  dodał, to nie jest ta, to jest rodzaj podwykonawcy, 

ponieważ administratorem jest firma Kombud ponieważ wygrała przetarg a to jest 

rodzaj podwykonawstwa. 

 Przewodniczący komisji pan Robert Matkowski dodał, że przerywa dzisiejsze 

posiedzenie i spotykamy się w godzinach pracy Urzędu. Zaraz po sformalizowaniu 

pytań i ich wysłaniu, spotykamy się i będziemy kończyć temat cmentarza. 

Członkowie Komisji Rewizyjnej  na posiedzeniu Komisji w dniu 10.09.2019 r. 

skonstruowali  zapytania do  Burmistrza Trzcianki w  sprawie rozbudowy i 

przebudowy cmentarza komunalnego w Trzciance: 

W związku z przygotowaniem końcowego protokołu z kontroli, prosimy o udzielenie 

pilnej odpowiedzi  do poniższe pytania - do dnia 18 września 2019 roku: 
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1) Czy teren rozbudowy cmentarza komunalnego był objęty planem zagospodarowania 

przestrzennego czy też rozbudowa odbyła się na podstawie decyzji o lokalizacji 

inwestycji celu publicznego ? 

2) Dlaczego Gmina Trzcianka nie wystąpiła z wnioskiem o wydanie decyzji o 

zatwierdzeniu projektu budowlanego i udzielenia Pozwolenia na Budowę dla 

inwestycji "Rozbudowa Cmentarza Komunalnego" 

3) Czy Gmina posiada wymagany komplet dokumentów pozwalający wystąpić o 

pozwolenie na budowę dla w/w inwestycji (Projekt Budowlany wraz z załącznikami 

opracowany zgodnie z wymaganiami Ustawy Prawo Budowlane oraz przepisami z 

Rozporządzeniem Min. Gosp. Kom. z dnia 25 sierpnia 1959 r w sprawie określenia , 

jakie tereny pod względem sanitarnym są odpowiednie na cmentarze.) 

4) Czy Gmina Trzcianka posiada pozwolenie na użytkowanie terenu rozbudowanej 

części Cmentarza Komunalnego ? 

5) Członkowie komisji zwracają się do Burmistrza Trzcianki o przekazanie Komisji 

Rewizyjnej, kserokopii Zgłoszenia Robót Budowlanych nie wymagających 

pozwolenia, które przekazano do Starosty Powiatu Czarnkowsko-Trzcianeckiego. 

6) Czy na rozbudowanej części cmentarza komunalnego są dokonywane pochówki?  

Jeśli tak to na jakiej podstawie ? 

7) Czy komunalna spółka Kombud ma w tej chwili zgodę na pochówek w 

rozbudowanej części cmentarza wydaną po zakończeniu robót budowlanych. Czy 

firma Arka ma takie pozwolenie? 

8) Komisja chce również poznać treść umowy zawartej pomiędzy gminą Trzcianka a 

spółką Kombud - w zakresie administrowania cmentarzem komunalnym. 

9) Czy był ustanowiony pełnomocnik Gminy Trzcianka na etapie przygotowania 

dokumentacji ? 

10) Kto pełnił funkcję inspektora nadzoru z ramienia Gminy Trzcianka ? 

11) Prosimy o wymienienie osoby/osób odpowiedzialnych ze strony Gminy Trzcianka 

za odbiór inwestycji ? Czy działały na podstawie upoważnienia ? 

12) Czy teren rozbudowanej części cmentarza został przekazany w administrowanie 

spółce Kombud? Prosimy o przekazanie kopie stosownych dokumentów (aneks do 

umowy, protokół przekazania itp.) 

Pytania uzupełniające: 

1) Prosimy o wydanie opini prawnej w sprawie czy było wymagane pozwolenie na 

budowę , czy wystarczyło tylko zgłoszenie na roboty nie wymagające pozwolenia na 

budowę w kontekście rozbudowy i przebudowy cmentarza, która miała na celu na tym 

terenie zwiększenie ilości miejsc pochówkowych. 

2) Czy   były wykonane badania geologiczne na terenie cmentarza, 

3) Czy  było potrzebne zgłoszenie i zgoda  Sanepidu i innych służb. 
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II część  posiedzenia z  1.10.2019 r 

Posiedzenie odbyło się w godz. od 13:30 do 16:00 w sali nr 117 Urzędu Miejskiego  

Trzcianki. 

W posiedzeniu uczestniczyli członkowie komisji, zgodnie z załączoną listą obecności. 

II część posiedzenia otworzył, witając wszystkich obecnych i prowadził 

Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski. 

 

Ad 2) Kontrola przetargów i zamówień publicznych: rozbudowa cmentarza 

komunalnego- analiza odpowiedzi ze Starostwa Powiatowego w Czarnkowie. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski, poinformował, że w 

związku z tym, że posiedzenie w dniu 10.09.2019 r. przerwano  w punkcie 2.Kontrola 

przetargów i zamówień publicznych: rozbudowa cmentarza komunalnego- analiza 

odpowiedzi ze Starostwa Powiatowego w Czarnkowie z uwagi, że pojawiły się pytania, 

zadaliśmy kilkanaście pytań do Burmistrza Trzcianki i uzyskaliśmy odpowiedzi. 

Następnie odczytał odpowiedzi na poszczególne pytania zadane 10.09.2019 r., jak 

poniżej: 

1) Czy teren rozbudowy cmentarza komunalnego był objęty planem zagospodarowania 

przestrzennego czy też rozbudowa odbyła się na podstawie decyzji o lokalizacji 

inwestycji celu publicznego ? 

Teren rozbudowy cmentarza jest objęty planem zagospodarowania przestrzennego. 

2) Dlaczego Gmina Trzcianka nie wystąpiła z wnioskiem o wydanie decyzji                          

o zatwierdzeniu projektu budowlanego i udzielenia Pozwolenia na Budowę dla 

inwestycji "Rozbudowa Cmentarza Komunalnego". 

Wystąpienie z wnioskiem o wydanie decyzji o pozwoleniu na budowę przy 

przedmiotowych robotach nie było wymagane. 

3) Czy Gmina posiada wymagany komplet dokumentów pozwalający wystąpić                      

o pozwolenie na budowę dla w/w inwestycji (Projekt Budowlany wraz                                  

z załącznikami opracowany zgodnie z wymaganiami Ustawy Prawo Budowlane oraz 

przepisami z Rozporządzeniem Min. Gosp. Kom. z dnia 25 sierpnia 1959 r w sprawie 

określenia , jakie tereny pod względem sanitarnym są odpowiednie na cmentarze.) 

Dokumentacje projektowe nie były opracowywane dla potrzeb wystąpienia                             

z wnioskiem o pozwolenie na budowę. 

4) Czy Gmina Trzcianka posiada pozwolenie na użytkowanie terenu rozbudowanej 

części Cmentarza Komunalnego? 

Teren rozbudowanej części cmentarza nie wymaga decyzji o użytkowaniu. 

5) Członkowie komisji zwracają się do Burmistrza Trzcianki o przekazanie Komisji 

Rewizyjnej, kserokopii Zgłoszenia Robót Budowlanych nie wymagających 

pozwolenia, które przekazano do Starosty Powiatu Czarnkowsko-Trzcianeckiego. 

Kserokopia zgłoszenia w załączeniu. 
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6) Czy na rozbudowanej części cmentarza komunalnego są dokonywane pochówki?  

Jeśli tak to na jakiej podstawie? 

Na rozbudowanej części cmentarza komunalnego w Trzciance nie są jeszcze 

dokonywane pochówki, lecz mogą się już one odbywać na podstawie umowy nr 

RGN.7045.2018.JK z 22 marca 2018 r. zawartej z administratorem Przedsiębiorstwem 

Usług Komunalnych i Budowlanych „Kombud” Sp. z o.o.                         w Trzciance. 

7) Czy komunalna spółka Kombud ma w tej chwili zgodę na pochówek                                  

w rozbudowanej części cmentarza wydaną po zakończeniu robót budowlanych. Czy 

firma Arka ma takie pozwolenie? 

Obowiązkiem administratora jest sprawdzenie czy dany podmiot ma aktualne 

zezwolenie na świadczenie usług w zakresie chowania zmarłych. 

8) Komisja chce również poznać treść umowy zawartej pomiędzy gminą Trzcianka a 

spółką Kombud - w zakresie administrowania cmentarzem komunalnym. 

W załączeniu kserokopia umowy nr RGN.7045.2018.JK z 22 marca 2018 r. 

9) Czy był ustanowiony pełnomocnik Gminy Trzcianka na etapie przygotowania 

dokumentacji? 

Na etapie przygotowania dokumentacji z ramienia Gminy uczestniczyli:  Krzysztof 

Czarnecki, Witold Putyrski, Monika Małecka, Roman Zozula. 

10) Kto pełnił funkcję inspektora nadzoru z ramienia Gminy Trzcianka? 

Na inspektora nadzoru powołano Panią Justynę Markowicz, reprezentującą Spółkę 

PROSBED z Trzcianki. 

11) Prosimy o wymienienie osoby/osób odpowiedzialnych ze strony Gminy Trzcianka 

za odbiór inwestycji ? Czy działały na podstawie upoważnienia ? 

Ze strony Gminy odpowiedzialnym za odbiór inwestycji był Roman Zozula, który 

działał na podstawie powierzonego mu zakresu robót. 

12) Czy teren rozbudowanej części cmentarza został przekazany w administrowanie 

spółce Kombud? Prosimy o przekazanie kopi stosownych dokumentów (aneks do 

umowy, protokół przekazania itp.) 

Przed podjęciem Uchwały przez Radę Miejską w Trzciance (Nr XXII/179/16 z dnia 28 

kwietnia 2016 r.) w sprawie rozszerzenia cmentarza komunalnego, Państwowy 

Powiatowy Inspektor Sanitarny w Czarnkowie decyzją znak: ON.NS-72/4-1/16 z dnia 

21 kwietnia 2018 r. wyraził zgodę na rozszerzenie obszaru Cmentarza Komunalnego w 

Trzcince przy ul. Wspólnej  o działkę nr ewid. 7334/12 obręb Trzcianka o pow. 7,2123 

ha, przyległą do cmentarza. 

Pytania uzupełniające: 

1) Prosimy o wydanie opini prawnej w sprawie, czy było wymagane pozwolenie na 

budowę, czy wystarczyło tylko zgłoszenie na roboty nie wymagające pozwolenia na 

budowę w kontekście rozbudowy i przebudowy cmentarza, która miała na celu na tym 
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terenie zwiększenie ilości miejsc pochówkowych. 

Przy rozbudowie cmentarza wymagane było zgłoszenie robót budowlanych. 

2) Czy   były wykonane badania geologiczne na terenie cmentarza. 

Na terenie rozbudowywanego cmentarza były wykonane badania geologiczne (na 

etapie uchwalenia planu zagospodarowania przestrzennego). 

3) Czy  było potrzebne zgłoszenie i zgoda  Sanepidu i innych służb. 

Odpowiedź jak w punkcie 12. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski, otworzył dyskusję. 

Następnie odniósł się do wypowiedzi: Czy na rozbudowanej części cmentarza 

komunalnego są dokonywane pochówki?  Jeśli tak to na jakiej podstawie? 

Odpowiedź- na rozbudowanej części cmentarza komunalnego w Trzciance nie są 

jeszcze dokonywane pochówki, lecz mogą się już one odbywać na podstawie umowy nr 

RGN.7045.2018.JK z 22 marca 2018 r. 

Dalej dodał, przypominam, że rozbudowanie cmentarza, zakończenie robót nastąpiło 

w listopadzie, grudniu 2018 r i ta umowa nie obejmuje rozbudowy, bo jest wcześniej o 

pół roku zawarta niż zakończenie robót było dokonane. 

 Radny W. Magdziarz dodał, czy na podstawie tej umowy można robić pochówku 

na  tej części cmentarza, która została zakończona. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski  dodał, w punkcie 12 jest 

napisane, że Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w Czarnkowie decyzją  

wyraził zgodę na rozszerzenie obszaru Cmentarza Komunalnego w Trzcince przy ul. 

Wspólnej  o pow. 7,2123 ha, przyległą do cmentarza, czyli  umowa ta pozwala na          7 

ha terenie a nie na tym 1 ha. Jego zdaniem ta umowa powinna być zawarta po 

zakończeniu  rozbudowy cmentarza, tu jest jakby w trakcie robót. 

Członkowie komisji poprosili o wydrukowanie art 29 i art. 30 prawa budowlanego. 

 Radny M. Kupś zaproponował, aby poprosić przedstawiciela Urzędu,  który 

wyjaśnił na jakiej podstawie orzeczono, że te roboty zamykają się w art 29 prawa 

budowlanego. 

Pozostali członkowie poparli wniosek radnego M.Kupsia. 

 Radny M. Kupś odniósł się  do pisma dot. zgłoszenia robót budowlanych, nie 

wymagających pozwolenia na budowę, który skierowano  do Starostwa dnia 1.08.2016 

r., cyt. „Do Starosty Czarnkowsko- Trzcianeckiego Wydział Architektury             i 

Budownictwa Delegatura w Trzciance. Zgłoszenie robót budowlanych  nie 

wymagających pozwolenia na budowę (na podstawie art.29 i 30 prawa budowlanego). 

Zgłaszam zamiar wykonania następujących robót budowlanych: 

- rozbudowa cmentarza komunalnego w Trzciance, termin rozpoczęcia i miejsce 

prowadzenia robót budowlanych: 2016- 2017, miasto Trzcianka; 

-  nr ewidencyjny działki i adres: 7334/12, ul. Wspólna,  Trzcianka”. 
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Następnie odczytał odpowiedź z dnia 19.08.2019 r. Starostwa powiatowego w 

Czarnkowie  na wniosek Komisji Rewizyjnej: budowa i rozbudowa cmentarzy nie jest 

wymieniona  w art. 29 ustawy z dnia  7 lipca 1994 r. Prawo budowlane, czyli tutaj  

gmina Trzcianka powołując się na art. 29 prawa budowlanego  zgłasza zamiar 

wykonania  robót budowlanych polegających na rozbudowie cmentarza komunalnego 

w Trzciance. Natomiast w odpowiedzi udzielonej trzy lata później Wydział 

Architektury  i Budownictwa Delegatury w Trzciance  informuje, że  takie pismo 

zgłoszenie wpłynęło,  oraz  budowa  rozbudowa i cmentarzy nie jest wymieniona w 

art. 29, tym samym może  decydować, że już w momencie złożenia wniosku,  został 

wadliwie sformułowany  i jest to dowód, który podlegał procedurze pozwolenia na 

budowę. Może ktoś z pracowników by nam tą rozbieżność wyjaśnił. 

 Radny W. Magdziarz dodał, jeśli takie zgłoszenie robót zostało przez 

urzędników z tut. Urzędu wpływa do Starostwa w Trzciance, to nie jest obowiązkiem 

starostwa   sprawdzenia tego pisma czy zgodnie z art. którymi się tutaj powołujemy, 

czy to jest prawnie czy nie. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski  dodał, on osobiście 

pofatygował się do starostwa powiatowego w celu wyjaśnienia jak to wygląda z ich 

perspektywy. Rzeczywiście jeśli byłby wadliwie złożony wniosek i oni by się tego nie 

dopatrzyli to jest ewidentnie ich wina. Okazuje się, że na nasze odpowiedzi nie ma 

pełnych uzyskanych  odpowiedzi. Od starostwa otrzymał pismo  z dnia 4.08.2016 w 

którym informuje, że  nie wnosi sprzeciwu do zgłoszenia  wykonania robót 

budowlanych związanych z rozbudowa cmentarza komunalnego w Trzciance  na dz. 

nr 7334/12. zgłoszenie  zamiaru wykonania ww. robót  zostało zarejestrowane w 

tutejszym organie w dniu 02.08.2016 r. 

Dalej dodał, sednem sprawy jest to co jest napisane we wniosku, jeżeli w wniosku jest 

napisane, że będą budować śmietniki, zakusy na śmieci, wodopoje i przęsło 

ogrodzeniowe to można budować  bo zgodnie z  art. 29 prawa budowlanego, to się robi 

na zgłoszenie a cmentarz jest budowlą i tu nie ma coś takiego, że można zrobić na 

zgłoszenie. Miejsca grzebalne  wymagają pozwolenia na budowę. Dopytywał się co 

jest przebudową cmentarza i z przebudową cmentarza nie otrzymaliśmy żadnej 

informacji,  tego terenu, który został przebudowany kompletnie nie było żadnych 

zgłoszeń np. przebudowa kanalizacji wodnej, przebudowę dróg itd. to wymaga 

wpisania na zgłoszeniu a tego nie ma czyli na przebudowywanej starej części 

cmentarza nie było zgłoszenia. Aby zgłosić dalsze prace winno być zinwentaryzowane 

co my posiadamy  a tu jest rysunek, który pokazuje co projektujemy. 

 Radny M. Kupś odniósł się do decyzji Regionalnej Dyrekcji  Lasów 

Państwowych o wyłączeniu gruntów rolnych, otóż zgłoszenie robót budowlanych nie 

wymagających pozwolenia na budowę dot. działki 7334  z której wykrojono działkę 

na poszerzenie, nie wystąpiono o pozwolenie na działkę która dotyczy przebudowy. 

Prace, które były wykonywane na starej część cmentarza   wykonywane były  bez 

zgłoszenia. 

 Radny W. Magdziarz, dodał,jeżeli wymieniamy instalację elektryczną, podłoże 

komunikacyjne drogi, to musi to być zgłoszone? 
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 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski wyjaśnił, co  można  robić    

tylko na zgłoszenie: budowę sieci elektroenergetycznych,wodociągowych, 

kanalizacyjnych, przyłączy energetycznych, obiektów małej architektury, ogrodzeń, 

przebudowanie dróg- wszystko należy zgłaszać. 

Pozwolenia na budowę wymagają przedsięwzięcia, które wymagają przeprowadzenia 

oceny oddziaływania na środowisko, a cmentarz oddziałowe na środowisko. 

 Radny M. Kupś dodał, skoro droga została rozebrana do cna, czy do zasługuje 

na modernizację czy budowa nowej drogi czyli powinno się to odbyć w trybie 

pozwolenia na budowę. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski wyjaśnił, jeśli mówimy o 

przebudowie jakiejś drogi, to mówimy  jeśli droga była doziarniana, cokolwiek było 

na niej robione, ustalany jej przebieg profilowanie, jeśli na danym terenie było to 

robione to mówimy o przebudowie natomiast  jeśli na danym terenie nic nie było 

robione, to mówimy o budowie. 

 Radny M.Kupś dodał, rozumiem, że ten zakres robót, który był w specyfikacji 

kwalifikuje się do przebudowy i jest zgłoszenie. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski wyjaśnił, my jako komisja 

nie otrzymaliśmy informacji w jakim zakresie ma to być robione. 

Na posiedzenie komisji został poproszony pan Roman Zozula celem wyjaśnienia spraw 

dotyczących budowy i przebudowy cmentarza. 

 Radny M. Kupś  zwrócił się z zapytaniem do pana R. Zozuli, czy zgłoszone 

roboty budowlane związane z zamiarem wykonania inwestycji budowa i rozbudowa 

cmentarza komunalnego w Trzciance na działce 2177, 2178,2179 to jest teren 

cmentarza istniejącego, ponieważ na obszarze tym wykonano prace związane z 

przebudowa i modernizacją dróg, sieci kanalizacji deszczowej, oświetlenia oraz 

budowy płotu. Pytanie, czy takie zgłoszenie zostało skierowane do starostwa 

powiatowego ?   

 Pan Roman Zozula wyjaśnił, nie było zgłoszenia, na terenie istniejącego 

cmentarza  roboty  nie zostały zgłoszone do starostwa w Czarnkowie. Zostały 

potraktowane jako roboty remontowe, utrzymaniowe  na istniejącym obiekcie. 

 Radny M.Kupś dalej pytał,  na jakiej podstawie stwierdzono, że roboty 

polegające na budowie i przebudowie nie wymagają pozwolenia na budowę a 

równocześnie w  zgłoszeniu powołano się na art. 29 i 30 prawa budowlanego.            Z 

czego wynikało  takie a nie inne sklasyfikowanie robót. 

 Pan Roman Zozula wyjaśnił, na terenie  rozbudowywanego cmentarza pow. 1 

ha, mamy często takie sytuacje, że opinia   inwestora w tym przypadku nasza, że  ten 

charakter robót wymaga tylko zgłoszenia i nieraz zgłaszamy roboty i  dajemy do 

sklasyfikowania tego, czy to się nadaje czy nie. W tym przypadku, starosta takie 

zgłoszenie przyjął w charakterze robót o których mówimy, czy też  rozbudowa sieci 

wodociągowych, oświetleniowych, przebudowa dróg i skoro organ starostwa przyjął i 

nie wycofał tego i sklasyfikował to. 
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 Radny M. Kupś   dodał, według opinii pani Kościelnik ze starostwa z dnia 

19.08.2019 r.,  budowa i rozbudowa  cmentarzy  nie jest wymieniona  w art. 29  ustawy 

z dnia 7 lipca  1994 r. prawa budowlanego, co w tej sytuacji mamy myśleć, jest w tej 

sytuacji pewna sprzeczność. W związku z tym wykazano niestaranność w kwalifikacji 

tych robót i obiektu. Pozwoliliśmy sobie na przestudiowanie art. 29 i art. 30 prawo 

budowlane i również nie znaleźliśmy robót pod nazwą budowa i rozbudowa cmentarzy 

nie wymagającą pozwolenia na budowę. Oczywiście obiekty małej architektury 

występują na  tym modernizowanym obszarze ale nie samoistnie. Nie wybudowano 

samoistnie oświetlenia, czy śmietników tylko modernizacja miała na celu rozbudowę 

cmentarza komunalnego inwestycji, która jest jasno zdefiniowana. To nie jest park, to 

nie jest miejsce do rekreacji. 

 Pan Roman Zozula wyjaśnił, w trakcie projektowania były dyskusje na ten 

temat, jak ten  obiekt  ma powstawać. Finalnie wyszliśmy z takie go założenia, jeśli 

jest budowany cmentarz jako nowy obiekt, to faktycznie wówczas miało by być  

pozwolenie na budowę bo powstaje coś nowego. Natomiast, nie dyskutuje o przepisach 

prawa, które tak się błyskawicznie zmieniają i interpretacje przepisów są tak różne. 

Dlatego założono coś takiego, cmentarz jest, cmentarz został rozbudowany   o 

elementy, które na istniejącym cmentarzu istniały i tym tropem poszliśmy i dlatego nie 

było pozwolenia na budowę jako nowego obiektu, tylko  rozbudowę elementów  

infrastruktury technicznej pozwalającej na stworzenie nowych miejsc pochówkowych.    

 Radny M. Kupś  dodał, według Specyfikacji  Istotnych Warunków Zamówienia 

sformułowano: roboty w zakresie kształtowania cmentarzy, instalowanie urządzeń 

oświetlenia zewnętrznego, przygotowanie terenu  pod budowę, roboty w zakresie 

wznoszenia kompletnych obiektów budowlanych  lub  ich  części oraz  w zakresie 

inżynierii lądowej i wodnej. Tytuł już sugeruje, że będą nowe obiekty oczywiście będą 

kontynuacją czy częścią rozbudowy starego. W jego ocenie wskazuje, że po pierwsze  

roboty powinny  wymagać  pozwolenia na budowę, po drugie według procedury dot.  

opinii oddziaływania  na  środowisko. We wniosku zwrócono się jedynie o to czy 

wycinka lasu  ma wpływ. 

 Pan Roman Zozula  dodał, przy uchwale rady załączono dokumenty, które 

zostały przygotowane czyli decyzję Sanepidu, w wykazie powinno być. Dalej odniósł 

się do przygotowanych odpowiedzi czyli pkt. 12, cyt. „Przed podjęciem Uchwały przez 

Radę Miejską w Trzciance (Nr XXII/179/16 z dnia 28 kwietnia 2016 r.)                      w 

sprawie rozszerzenia cmentarza komunalnego, Państwowy Powiatowy Inspektor 

Sanitarny w Czarnkowie decyzją znak: ON.NS-72/4-1/16 z dnia 21 kwietnia 2018 r. 

wyraził zgodę na rozszerzenie obszaru Cmentarza Komunalnego w Trzcince przy                

ul. Wspólnej  o działkę nr ewid. 7334/12 obręb Trzcianka o pow. 7,2123 ha, przyległą 

do cmentarza.”. To było przygotowywane dla biura rady przygotowując uchwałę rady 

miejskiej przy rozszerzeniu robót. Tutaj dokumentów nie ma załączonych  ale taki 

dokument był. To było w  sprawie planu zagospodarowania terenu tych 7 ha, w związku 

z procedurą wylesienia, nie można było przekroczyć 1 ha wycinka  drzew. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski dodał, jeśli chodzi o wniosek dot. 

zgłoszenia robót z art.29 jest tu załącznik, który został wykonany w którym pisze cyt. 

„ projektowany zakres robót na podstawie art. 29 Prawo budowlane  nie wymaga 
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uzyskania pozwolenia na budowę”. Dalej dodał, mamy                                 w 

załącznikach: zagospodarowania terenu planowanej rozbudowy cmentarza 

komunalnego, szczegół punktu poboru wody, szczegół ławki, szczegół systemowego 

przęsła ogrodzeniowego. Dalej czytamy: Projekt rozbudowy cmentarza komunalnego 

w Trzciance przewiduje wyznaczenie nowych miejsc grzebalnych wraz                               z 

komunikacją wewnętrzną. Na ww. terenie zaprojektowano elementy małej architektury 

tj. śmietniki, ławki, punkty poboru wody oraz ogrodzenie panelowe systemowe”. 

Dodał, jeśli np. mamy działkę budowlaną na której według planu zagospodarowania 

przestrzennego możemy postawić dom i wychodzimy zgłoszeniem, że będziemy 

budować np. ogrodzenie, kawał drogi i instalację  elektryczną podziemną, kanalizację 

ale piszemy we wniosku, że przewidujemy wybudować dom, to nie jest to z  automatu 

zgoda,  pozwolenie  na budowę tego domu, czyli musimy mieć pozwolenie na budowę. 

Tę wypowiedź potwierdził pan Roman Zozula. Dodał, to jest gra słów. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski dodał, po naszej kontroli 

chcemy aby wszystko dobrze funkcjonowało.  Dodał,  powiedział pan, że ta  

przebudowa została zakwalifikowana jako remont tej starej części. Uchwała rady 

Miejskiej Trzcianki mówiła o rozbudowie, potem 13 grudnia 2018 r  nowa rada  zrobiła 

przebudowę i rozbudowę natomiast o remoncie nie było w uchwale Rady Miejskiej 

Trzcianki żadnego słowa a wiadomo że przebudowa a remont to są zupełnie  dwa inne  

określenia. Zapytał, w którym momencie to się zadziało, że będzie remont a nie 

przebudowa?. 

 Pan Roman Zozula  wyjaśnił, projekt techniczny, który  opracowany został  na 

rozbudowę 1 ha, równolegle były opracowania na prace remontowe. Dodał, to co pan 

mówi, to jest prawda, nomenklatura jako obowiązywała w radzie miejskiej czyli w 

uchwale budżetowej nazywała się rozbudową cmentarza i w pewnym momencie  padło 

hasło, że należy  to uporządkować i po jakimś czasie rada miejska zmieniła tę nazwę 

na rozbudowę i przebudowę cmentarza komunalnego. Zgadza się, że takie 

nazewnictwo funkcjonowało, on nie ukrywa, że spotkał się z tymi opiniami ale jak były 

omawiane budżety, zakresy robót, radni rady miejskiej wiedzieli co jest przedmiotem 

robót i nikt nie ukrywał, to że nazwa była, ma pan rację, funkcjonowała taka nazwa ale 

równolegle szły rzeczy, które wiązały się z istniejącym cmentarzem. 

 Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski dodał, podstawą uchwały 

Rady Miejskiej Trzcianki było budowa cmentarza komunalnego o nowe miejsca 

grzebalne. Według jego oceny, ten cmentarz nie został rozbudowany o miejsca 

grzebalne ponieważ nie ma  pozwolenia na budowę. Nie została uchwała Rady 

Miejskiej Trzcianki wypełniona. Pytanie, czy jest jakiś projekt na tą przebudowę, która 

stała się remontem. 

 Pan Roman Zozula  wyjaśnił, projekty  techniczne były dawane, składały się                        

w dwóch rzutach: rzut 1 ha   finansowy i to zostało przyjęte i  ogrodzenie końcowe- 

opracowanie z listopada 2017 . Opracowania projektowe szły równolegle i część 

istniejąca cmentarza. 

   Przewodniczący Komisji, radny Robert  Matkowski zapytał, w myśl tego, co pan 

tu usłyszał, i w myśl tego co w toku dyskusji, uważa pan, że na rozbudowanej  części 
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cmentarza można dokonywać pochówku osób zmarłych? 

 Pan Roman Zozula  dodał, mamy uchwalę Rady Miejskiej o rozbudowie i 

decyzję Sanepidu, która nie wyraziła sprzeciwu. 

 Przewodniczący komisji dodał,  my tutaj mówimy o uchwale do planu  

zagospodarowania przestrzennego. To że plan zagospodarowania przestrzennego 

obejmuje 7,2 ha to jest jedna sprawa. Plan nam pozwala wybudować czy my dzisiaj 

wybudowaliśmy te miejsca grzebalne. Czy uważa pan, że można na tej rozbudowanej 

części wykonywać pochówku. 

 Pan Roman Zozula  wyjaśnił, jak o pracownik zajmował się budową, natomiast 

sprawami zarządzania, pochówkami zajmuje się referat inny w osobie Jacka 

Kowalskiego, który współpracuje z Kombudem, który wygrał przetarg na zarządzanie 

cmentarzem i jego utrzymaniem. My mamy uchwalę Rady Miejskiej i wy państwo 

macie tę uchwale. Jest  decyzja Sanepidu, która mówi, że nie widzi przeciwwskazań. 

  Przewodniczący komisji dodał, cmentarz rozbudowa i przebudowa, budowa 

nowych itd. wychodzi na to, że w myśl art. prawa budowlanego jest budowlą a na takie 

budowle należy uzyskać pozwolenie na budowę. 

 Radny M. Kupś dodał, może w celu wyjaśnienia niejasności, byśmy zobaczyli 

decyzję Sanepidu. 

W tym celu poproszono pana Jacka Kowalskiego aby udostępnił decyzję Sanepidu. 

 Pan Roman Zozula  wyjaśnił, decyzja Sanepidu jest dołączona do uchwały Rady 

Miejskiej Trzcianki. 

 Radny M. Kupś dodał, pan nie jest adresatem tych naszych uwag. Okazało się, 

że w wśród  natłoku wielu dokumentów, nam by to  wyjaśniło wiele spraw, oszczędziło 

czasu państwa i naszego. Natomiast my musimy na zasadzie dochodzenia 

poszczególnych etapów „wyszarpywać te dokumenty” nie wiedząc dlaczego takie 

trudności nas spotykają. 

  Przewodniczący komisji dodał, przecież my mamy wspólny cel. 

  Radny M. Kupś dodał, nawiązując do pytania przewodniczącego, jego intencją 

było to aby się dowiedzieć, czy ten obszar został zagospodarowany w postaci 

urządzenia, wyposażenia go w: drogi,śmietniki, oświetlenie, odwodnienie. Czy można 

nazwać cmentarzem.  Niektórzy mieszkańcy mają wątpliwości co do tego twierdząc 

nawet, że gmina w ten sposób urządziła teren spacerowy, rekreacyjny. 

 Przewodniczący komisji dodał,  mówi pan, że są wszystkie decyzje itd. do planu są. 

Wykonano plan, to tak samo jak byśmy wykonali plan pod budowę zabudowy 

wielorodzinnej. Według tego, co pan mówi, okazało by się, że można by stawiać bloki 

bez pozwolenia na budowę. Plan jest takim wyznacznikiem co można na danym 

terenie. Jako rada miejska Trzcianki podejmujemy uchwalę w sprawie planu 

zagospodarowania przestrzennego, dopuszczamy ale nie koniecznie musimy wiedzieć, 

co dokładnie tam stoi to są już pozwolenia na budowę. Plan dopuszcza pewne rzeczy 

aby  ktoś nie wymyślił, że jak ma kawałek działki w mieście i tam buduje sobie 

prywatny cmentarz.   
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 Pan Roman Zozula  wyjaśnił, ja przyznam się, że nie rozumie o co tu chodzi. 

Plan zagospodarowania przestrzennego przewidział teren pod cmentarz i teraz by 

prowadzić działalność cmentarną, prawda, że są jakieś procedury aby cmentarz mógł 

funkcjonować. Dalej dodał, przyznam się, że nie znam się na tym, jakie rzeczy należy 

spełnić,  żeby to pełniło funkcję  cmentarza  czyli  można  chować ludzi. Czy jeżeli 

mamy uchwałę Rady Miejskiej o rozbudowie cmentarza i mamy Sanepidu opinię 

decyzję, która decyduje o tym, że pochówki mogą być lub nie mogą być to wydaje się, 

że sprawa jest całkowicie  bezdyskusyjna. Właściciel terenu  zakłada jako ten, który 

jest odpowiedzialny nowymi miejscami pochówkowymi. 

Na posiedzenie komisji przybył pan Jacek Kowalski. 

 Radny M. Kupś dodał, rozbudowa cmentarza, drogi, podbudowa z kruszywa 

łamanego ustabilizowanego mechanicznie, nawierzchni z kostki brukowej betonowej, 

nawierzchni ażurowych, oświetlenie terenu i tu jest określona przebudowa cmentarza, 

zdjęcie warstwy humusu, wykonanie koryta, profilowanie, zagęszczenie podłoża, 

podbudowa z kruszywa łamanego stabilizowanego, wykonanie koryta, zagęszczenie 

podłoża, wykonanie podbudowy z kruszywa łamanego stabilizowanego,  wykonanie 

mechaniczne nawierzchni z kostki brukowej,  krawężniki, roboty chodnikowe itd. 

Pytanie, czy państwo znając taki zakres prac, kwalifikuje to przedsięwzięcie do                  

zgłoszenia. 

 Pan Roman Zozula  dodał, skoro organ przyjął takie zgłoszenie robót 

budowlanych. 

 Przewodniczący komisji dodał,czy zostało zgłoszone, to co  jest tu napisane, a 

zgłoszenie nie obejmuje to co  zostało tutaj wymienione tylko obejmuje zgłoszenie na 

podstawie załączniku czyli szczegóły zasieków na śmieci,  poboru wody, ławki                   

i stalowego przęsła ogrodzeniowego. Nic nie pisze, że będą wykonywane  drogi                           

z podbudową z kruszywa łamanego czy kostka betonowa, oświetlenie terenu, montaż 

słupów. Dalej dodał, on ma jeszcze inne pytanie, on rozumie, że podczas przebudowy 

wykonało się potężną ilość kanalizacji deszczowej czyli została wykonana 

przebudowa, czy są jakieś badania, które  mówią, że na nowej części nie musiała być 

wykonywana ta przebudowa kanalizacji robiona. Rozumiem, że na rozbudowanej nie 

ma  kanalizacji przeciwdeszczowej. 

 Pan Roman Zozula dodał, na terenie tego 1 ha nie ma, nie była budowana sieć 

deszczowa.  Ta, która istniała została przebudowana. Była zła sytuacja, groby 

głębinowe były zalewane, trzeba było ratować. 

 Przewodniczący komisji dodał tylko poddana modernizacji ta istniała. Jeśli 

chodzi o zarzut organu, który przyjął, to akurat ten, co chcecie wybudować jako gmina  

na tym terenie, to jest trochę nietrafne,  bo my  nie składaliśmy o miejsca  grzebalne 

tylko rzeczywiście pisaliśmy, że tam się przewiduje, jeśli coś się przewiduje to nie 

znaczy, że z automatu  otrzymuje się na to zgodę. Musimy  wykonać na to pozwolenie 

na budowę. Dalej, jeśli uchwała Rady Miejskiej Trzcianki mówiła jasno, że 

przeznaczamy środki na rozbudowę cmentarza czyli na zwiększenie miejsc 

pochówkowych. Jeżeli dzisiaj bardzo jest trudno odpowiedzieć, czy można tam  

chować  zmarłych, czy  zostały wypełnione zapisy uchwały Rady Miejskiej Trzcianki. 
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 Pan Roman Zozula dodał,tam przewidywał 1ha pod cmentarz. Wybudowaliśmy 

infrastrukturę, rada podjęła uchwałę, jest decyzja Sanepidu. Jako zarządzający 

cmentarzem, w którym momencie wolno na terenie cmentarza  chować zwłoki? 

 Pan Jacek Kowalski dodał, jak zostaną wykonane wszystkie odbiory, bo decyzja  

o środowiskowych uwarunkowaniach nie jest konieczna, decyzja o środowiskowych 

uwarunkowaniach  była potrzebna na wylesienie gruntu.  Przewodniczący 

komisji dodał, pan też uważa, że nie potrzebne było pozwolenie na budowę na nowe 

miejsca grzebalne. Czy pan uważa, że nie  wymagało to  pozwolenia na budowę  

rozbudowa cmentarza na miejsca grzebalne. 

 Pan Jacek Kowalski dodał, nie wie. 

 Przewodniczący komisji dodał, plan zakładał lokalizację pewnych inwestycji, 

inwestycją miał być cmentarz. Natomiast jeśli my budujemy, zasieki, ogrodzenie na 

zgłoszenie, to nie budujemy tam jeszcze cmentarza, nie  rozbudowujemy  o miejsca 

pokładane czyli te grzebalne. 

 Radny M. Kupś dodał,przytoczył cytat, „decyzji  Państwowego Inspektoratu 

Sanitarnego w Czarnkowie z dnia  21 kwietnia 2016 r, wyraża zgodę  na rozszerzenie 

obszaru cmentarza Komunalnego w Trzciance przy ul. Wspólnej o działkę  nr ewid: 

7334/12 o powierzchni 7,2123 ha ( obręb Trzcianka) przyległą do cmentarza  pod 

warunkiem: spełnienia wymagań dotyczących ochrony zdrowia i życia ludzi 

spowodowanych oddziaływaniem planowego przedsięwzięcia wynikających                          

z przepisów szczegółowych.” Jest tu napisane, że owszem  wyraża zgodę ale są pewne 

wymagania.    

 Pan Jacek Kowalski dodał, decyzja środowiskowa tylko była  wymagana   przy 

wylesieniu  cmentarza, przy budowie nie jest wymagana decyzja o środowiskowych 

uwarunkowaniach. Taka decyzja, procedura jeśli chodzi o wylesienia. 

 Radny Z. Czarny dodał, o czym my rozmawiamy, przecież tam cmentarz był, 

tylko rozbudowa była cmentarza, tu chodziło o wylesienie tego, o czym my tu 

rozmawiamy, nie można dojść do słowa, bo w kółko to samo. 

  Przewodniczący komisji zapytał, czy jest jakiś plan zagospodarowania 

przestrzennego, który pozwala chować mieszkańców na starej części cmentarza. 

 Pan Roman Zozula dodał, planistka by  odpowiedziała, on sądzi, że stary 

cmentarz w palnie zagospodarowania przestrzennego jest cmentarzem po prostu. 

Cmentarz jest istniejący i poszerzony o powierzchnię 7 ha, to są miejsca cmentarne 

pochówkowe. 

 Radny  E. Joachimiak dodał, czyli te 7 ha jest łącznie z tym 1 ha tym nowym.  

Dalej dodał, czytam  uzasadnienie z decyzji Państwowego Powiatowego Inspektora 

Sanitarnego w Czarnkowie, cyt. „Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny w 

Czarnkowie po zapoznaniu się ze zgromadzonymi w sprawie dokumentami  wyraża 

zgodę  na rozszerzenie  obszaru Cmentarza” czyli jeżeli jest cmentarz, to   jest zgoda 

na rozszerzenie cmentarza, a cmentarz to   miejsca grzebalne  przy ul. Wspólnej. 

 Radny M. Kupś dodał, pod warunkiem: spełnienia wymagań dotyczących 
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ochrony zdrowia i życia ludzi”. 

 Pan Roman Zozula dodał,oni zastrzegają, jeżeli w przypadku miejsc 

pochówkowych zaczęły by się dziać rzeczy, które nie pozwalają chować, np. zalewanie 

grobów, co miało miejsce w Siedlisku, to oni sobie taką furtkę zostawiają. Jeśli nagle 

coś się zacznie dziać, co nie pozwala akceptować tego miejsca. To  oni zostawiają sobie 

furtkę. Na nas ciąży sposób zarządzania aby te warunki spełnić.    Radny M. Kupś 

dodał,  w przypadku Siedliska, to Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny został 

poinformowany o przypadkach zalewania grobów, w związku  z tym wstrzymał 

pochówki. 

  Pan Roman Zozula dodał, były skargi mieszkańców i wystąpienie proboszcza z 

uwagi, że nie można pochować ponieważ woda była zbyt wysoko.   

 Przewodniczący komisji zapytał,  np. mamy firmę i  ona się chce rozszerzyć, 

rozbudowywać, robimy plan zagospodarowania przestrzennego, który pozwala 

wybudowania dodatkowych ocynkowni , to według tego co mamy tutaj, nie musi być  

pozwolenie na budowę na rozbudowę tej firmy, skoro planem załatwiamy takie rzeczy 

które w planie muszą być wszystkie uzgodnienia łącznie z oddziaływaniem na 

środowisko, to wychodzi z tego, że ta firma może się rozwinąć na zgłoszenie.   

 Pan Roman Zozula dodał, pan powiedział ważne zdanie rozbudowa polegająca 

na rozbudowie ocynkowni to jest co innego. Rozszerzenie cmentarza to rozszerzenie o 

miejsca pochówkowe. Tak jak chowano zwłoki na tym cmentarzu identycznie chowa 

się zwłoki. Czy pan uważa, że powinno być pozwolenie na budowę wykopania grobu- 

nie. 

 Przewodniczący komisji dodał, na to aby tam zrobić miejsca pochówkowe aby 

można było. Dodał, on ma tu odmienne zdanie. 

 Pan Roman Zozula dodał, zgadzałbym się gdybyśmy mówili o budowie 

cmentarza. 

 Przewodniczący komisji dodał, dlatego  panu zadałem pytanie wprost, czy tam 

można dokonywać pochówku a pan powiedział stwierdził wymijająco, że pan tak do 

końca nie jest przekonany. 

 Pan Roman Zozula dodał, on jako pracownik nie zajmuje się zarządzaniem 

cmentarzami i jego wiedza w tym jest ograniczona, on zajmuje się budową i rozbudową 

elementów technicznych aby cmentarz normalnie mógł funkcjonować i żeby wyglądał 

przyzwoicie. 

 Radny E. Joachimiak dodał, ja zwracam uwagę, że to co pisał Sanepid jest  

sednem sprawy, cyt.  „po zapoznaniu się ze zgromadzonymi w sprawie dokumentami  

wyraża zgodę  na rozszerzenie  obszaru cmentarza” a rozszerzenie obszaru cmentarza, 

to jest funkcja pochówku. Jego zdaniem, jest to formalne stwierdzenie, formalna zgoda, 

jak by to nie nazwać tego dokumentu- decyzja. 

 Przewodniczący komisji dodał, on ma pytanie inne, czy drogi zostały zgłoszone 

zgłoszeniem. Czy zostały zgłoszone prace polegające na budowie oświetlenia, czy 

zostały zgłoszone prace na budowę sieci wodociągowej. Wiemy, że na przebudowanej 
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część nie ma żadnych zgłoszeń. 

 Pan Roman Zozula dodał, na istniejącym cmentarzu wszystkie prace były 

traktowane jako remontowe, utrzymaniowe, przepisy na to pozwalają, błyskawicznie 

się zmieniają. Właściciel działki na swoim terenie w tej chwili może przebudowywać 

rozbudowywać jak chce. 

 Radny M. Kupś dodał, nawet jeżeli to de facto  oznacza budowę nowego obiektu. 

 Pan Roman Zozula dodał,oczywiście, domyślam się o co chodzi o system 

odwodnienia, kiedyś był prymitywny, który prowadził wody opadowe do lasu.  

Zalewało groby i takie systemy pobudowano. Teraz zostało to usprawnione i wsadzono 

potężny zbiornik rozsączający przed kaplicą, który rozwadnia wody w pięknym 

gruncie piaszczystym gdzie poziom wody wysoki i pozwoliło to na to, że wody 

opadowe rozsączać na terenie własnej działki, nie wolno nam dotknąć innej działki, bo 

to by wymagało zgody i operatu wodnoprawnego, natomiast na własnej działce jest to 

dopuszczalne. 

 Radny M. Kupś dodał, niezależnie od tego w piśmie starosty z dnia 19 sierpnia 

2019 r jest napisane, cyt. „Budowa i rozbudowa cmentarzy nie jest wymieniona w art. 

29 ustawy z dnia 7 lipca  1994 r. Prawo budowlane”. 

 Radny Z. Czarny dodał, można się doczepić, takie przepisy mamy, trzeba 

zmienić. 

 Przewodniczący komisji dodał, jeśli ktoś ma jakieś pytania do panów, to proszę. 

 Radny E. Joachimiak dodał, on pozwoli sobie wygłosić pewną konkluzję.                    

W dotychczasowych rozmowach i dzisiejszych, ośmieliłbym się tak to stwierdzić, że 

nie widzi tutaj  celowego, negatywnego działania związanego z tym tematem, które 

kontrolujemy, być może, że są  takie niewielkie dotyczące w stosunku do istoty 

przedsięwzięcia uchybienia natury urzędniczej, różnej interpretacji fragmentów prawa 

budowlanego i samorządowego i w taki mniej więcej sposób będzie głosował, jak 

będziemy zbliżali się do konkluzji. Złej woli nie widzi, ale każdy z nas, który  de facto 

coś fizycznie wykonuje, ma prawo też do błędów. Najgorzej jest tak, sam czegoś nie 

potrafię wykonać  a w innych wynajduję sto tysięcy   uchybień ale to było bez aluzji, 

mówiłem o generalnych zasadach. 

 Przewodniczący komisji dodał, Rada Miejska Trzcianki została powołana do 

sprawdzania czy wszystko w organie burmistrza pracuje odpowiednio i czy wszystko  

jest okey  i tu nie ma żadnych innych motywacji, jak tylko po to aby   wszystko było 

dobrze. Natomiast ma tylko takie pytanie bo my jesteśmy ludźmi odpowiedzialnymi, 

jakie reperkusje groziłyby ze strony nadzoru budowlanego, jeśli okazałoby się, że 

pewne elementy, które powinny być robione na zgłoszenie okazałoby się, że nie jest po 

naszej stronie prawda tylko samowola budowlana. Jakie reperkusje by groziły. 

 Pan Roman Zozula dodał, nie ma pojęcia, tym niemniej trudno sobie wyobrazić, 

że nadzór budowlany wydał by opinię  jakąś z którą byśmy się zgodzili. Przede 

wszystkim byśmy oparli się decyzją starosty, który przyjął zgłoszenie, ze my 

działaliśmy zgodnie z przepisami prawa.   
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 Przewodniczący komisji dodał, zgłosił wniosek formalny o głosowanie o 

zamknięcie kontroli aby  przystąpić później do formułowania protokołu końcowego i 

sprawozdania, na które będziemy mieli 14 dni. 

Dalej dodał, chciałby się umówić aby w tym miesiącu zaopiniować wykonanie budżetu 

za I półrocze 2019 r.  i za tydzień się spotkamy i będziemy analizować: zapoznanie się 

z kontrolą NIK, pokontrolnymi RIO z budżetem. Będzie to uzupełnienie tego 

wszystkiego i wracamy na prawidłowe tory naszej pracy. 

Wniosek formalny o zamknięcie dyskusji i przystąpienie do formułowania protokołu  

końcowego. Wniosek poddano głosowaniu: za- 5, przeciw-0, wstrzymało się -0. 

Ad 3) Przyjęcie protokołu. 

Protokół nie będzie przyjmowany. 

Ad 4) Sprawy wniesione do komisji. 

 Radny M. Kupś poprosił o przesłanie drogą e-mailową projektu protokołu. Być 

może jeszcze wnioski w  protokole  uzupełnimy o pewne cytaty prawne, które nam 

pozwolą rozwiać pewne wątpliwości. 

 Przewodniczący komisji dodał, każdy z nas będzie się posiłkował jakąś 

wykładnią prawną. Rozumiem, że sprawozdanie poddamy głosowaniu i musi być ono 

przyjęte w głosowaniu. Na protokole oczywiście  podpisać się muszą wszyscy. 

Wszyscy niech dadzą swoje uwagi do protokołu. Jak protokół się pojawi, każdy wnosi 

swoje uwagi, jeśli z czymś się nie zgadza co nie miało miejsce albo nie tak było 

wypowiedziane.   

Nie wniesiono nowych spraw. 

Ad 5)  Wnioski Komisji. 

 Radny E. Joachimiak dodał, odnośnie wniosków komisji, dokumenty, które 

mamy analizować, protokół z kontroli, to dobrze by było jakbyśmy mieli go wcześniej. 

Dalej dodał, mówię tu o protokole z  kontroli NIK. 

 Radny W. Magdziarz tutaj jak patrzyliśmy na projekty dot. cmentarza i padło  

sformułowanie, że brak jest kanalizacji wód opadowych. Dalej dodał, uważam, że w 

dzisiejszych czasach przy projektowaniu cmentarza, szczególnie cmentarza, wody 

opadowe w obfitych ilościach jakich teraz występują i w ogóle- powinno być 

zaprojektowane i powinno to być skanalizowane bezdyskusyjnie, tym bardziej, że są 

to miejsca pochówkowe. Na odcinkach, które zostały wykonane nie ma takich, to jest 

bardzo poważny błąd. 

 Przewodniczący komisji dodał, będzie te sprawozdanie i  każdy z nas  doda coś 

od siebie, czy się zgadza czy się nie zgadza. Może będą zdania odrębne albo ich nie 

będzie, może będą oświadczenia. 

Ad 6) Zakończenie obrad. 

Przewodniczący komisji, dziękując wszystkim za udział w dyskusji, zamknął 

posiedzenie. 
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